
Še o naši tovariški povezanosti. Največ 
se nas sestane na zborovanjih. In že radi te
ga so zborovanja prijetna. Tam smo nekam 
bolj samozavestne, ker nas je več skupaj. 
Pogovorimo se o svojih težavah, skušamo 
druga drugi kaj svetovati, si včasih skujemo 
prav drzne načrte e> svojem delu, se potoži
mo, pregledamo, če ima katera kaj novega, pa 
zopet gremo vsaka na svoje. Na vsakem zbo
rovanju se bolj poznamo in na vsakem je za
to bolj prijetno. Sosednje šole pa smo' bolj 
povezane. Ob prostih dnevih se sestanemo, 
elebatiramo, malo pozabavamo in nič nas ne 
motijo različni pogledi na svet. Sami čutimo, 
da so ti večeri mnogokrat brezplodni, za
pravljanje časa, pa zakaj so, sem povedala 
že prej. 

Mnogo premalo pa pridemo v stik s sta
rejšimi tovariši. Srečamo se le na zborova
njih, nadzorniških nastopih in podobnih prili
kah in ko tam iznašamo svoje misli, kar str
mimo, oni v nas, mi pa v nje. Nekam z ne
jevoljo ali s tihim zasmehom gledajo na na
še misli in hotenja ali pa z zasmehom, češ, 
to je vse bolj na slabih nogah. Mi res ne 
moremo podpreti svojih mišljenj z izkušnja
mi, ker jih še nimamo. V nas pa je še vseene> 
preveč mladostne sile, da bi korakali po že 
tisočkrat izvršeni stezi, po koteri so hodili 
naši vzgojitelji in mi nismo bili z njimi zado
voljni. Pa otroci sedanjega časa smo in v nas 
so potrebe novega časa, ki tako živo zadevajo 
tudi v današnjo šolo. V tovariših, ki jih ni 
osebna zagrenjenost strla ali zavedlo šablon
sko delo, imamo dragocene pomočnike v na
šem iskanju in tavanju. 

Kako pa gleda ljudstvo na nas. Občutek 
imam, da nam vidi prav v naše bistvo. Do
bro opazujejo vsa naša dejanja in nehanja. 
Z neko prizanesljivostjo nas sodijo, saj dobro 
vedo, da ni vsa krivda v nas. Gotovo pa si 
želijo boljšo šolo in boljših učiteljev. Oni 
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vedo, kakšen faktor bi lahko šola bila za 
njih, starejši kmet v naši vasi mi je rekel: 
»Takšni učitelji lahko naučijo deco le pisati 
in citati, ker drugega sami ne znajo.« Tako 
mišljenje sem še večkrat srečala. Oni ne vi
dijo v našem življenju resnosti in delovne 
intenzivnosti, da bi lahko sodili drugače nas 
in šolo. In ko vidijo, s kakšnim trudom in 
negotovostjo začenjamo mi vsako delo, nas 
gledajo s pomilovanjem ali pa vidijo v tem 
našo neresnost. Zelo redki so tovariši, o ka
terih ljudje drugače mislijo in ti so si to mo
rali priboriti s trajno in resno delavnostjo. 

Ljudje v bližnjih mestih pa nas sodijo 
zopet z drugim merilom. Obleka, družabnost, 
uglajeno kretanje, to so znaki, da še spadaš 
v njihovo družbo. 

Ni ravno rožnata naša pozicija. Pred
vsem zato, ker nismo sposobni vršiti funkci
je, ki jo imamo v družbi. Mnogo oznakov je 
za to. Ustavila se bom le pri tistih, ki bi se 
tudi v današnjih prilikah dali iizpremeniti. 

Učiteljišče je odločilen faktor v naši 
vzgoji in nisem še slišala učitelja, ki bi trdil, 
da ga je učiteljišče pripravilo za delo v šoli. 
Kaj pričakujemo od učiteljišča. Predvsem te
meljite pedagoške izobrazbe. Dojeti bi mo
rali bistvo psihologije in pedagogike, ne kot 
pasivni poslušalci, temveč kot mladi delavci 
in raziskovalci na znanstvenem polju. V služ
bo bi prišli kot samostojni, solidno izobra
ženi ljudje in po pravilnem delu v učiteljišču 
bi z lastno inciativo to nadaljevali v razredu. 
Razmišljali bi, kako bomo teorijo spravili v 
življenje, ne pa kot danes, da se moramo 
truditi, kje bi sploh našli kako teoretično 
knjigo ali članek, ki bi nam malo razjasnil 
vsakdanje doživljaje v šoli. Že v učiteljišču 
bi morali študirati sociologijo, da bi kot uči
telji razumeli ustroj današnje družbe in se v 
te probleme poglabljali. Brez tega je delo v 
moderni, življenjski šoli nemogoče. Saj mno



go učiteljev dinamike današnje družbe sploh 
ne opazi, kaj še, da bi jo skušali dojeti. Za 
to bi nam morali odpreti oči že v učiteljišču. 
Tudi praktično izobrazbo bi moralo nuditi 
učiteljišče. Učitelj, ki hoče biti v vasi pri
znana ewebnost, kar je za uspešno vzgojno 
delo nujno, mora znati tudi praktične stvari. 
Ni potrebno vse, t. j . toliko kot nič, tudi tu 
bi bila na mestu specializacija ali v gospo
dinjstvu, zdravstvu, šivanju, vrtnarstvu, sad
jarstvu, poljedelstvu ali živinoreji. Vsake) 
praktično udejstvovanje zelo poveča učiteljev 
ugled, in s tem se mu zelo olajša delo v šoli. 
Danes pa prihajajo na vas tovariši, ki ne lo
čijo pšenice od rži, maka od tulipanov, ne 
ločijo spolov pri živini itd. Ali pa pride to
varišica in se naivno čudi vsakdanjim opra
vilom kmečke gospodinje ali kmečki hiši itd. 
To so samo primeri, ki odločilno vplivajo na 
življenje učitelja na vasi. 

Povedala sem le nekaj misli za reformo 
učiteljišča, ki bi se morala izvršiti v osnovah 
in čim prej. Vendar tudi to ni vse, važni so 
tudi učenci. Če vprašamo mlajše tov., je ma
lo takšnih, ki bi si izbrali naš poklic iz ve
selja. Danes je tistim, ki bi radi bili učitelji, 
šolanje onemogočeno. Učiteljišče ne bi smele) 
biti zatočišče, kamor različni starši potisneje) 
Svoje otroke, ko z njimi ne vedo več kod ne 
kam, ali pa ke> različne mamice hočejo svo
jim miljencem čim bolj olajšati pot do neke 
izobrazhe, ki je pač danes tudi za zakon do
brodošla. 

Mi, ki smo že v službi, pa si moramo po
magati. Imamo svojo e>rganizacijo, ki bi mo

rala elelati tudi v tem smislu. Skrbeti bi mo
rala, da se zamašijo vsaj najnujnejše vrzeli, 
ki so krive, da ugleel našega stanu ni ravno 
najbe>ljši. Naloga stanovske e)rganizacije tu
di je, da gleda, da članstvo izvršuje poklic 
čim boljše, ker to bo moralno moč organiza 
cije zelo ojačalo. Preelvsem se ne sme poza
biti na mlado učiteljstvo. Imamo list in re
vijo. Revija je začela dobro služiti svojemu 
namenu in mladi se je bomo oklenili z vsem 
srcem, če bo šla po tej poti naprej. Tovariš 
ima danes posebno nalogo, da razlaga naš 
materialni položaj. Naša želja je, da se naše 
gospodarsko vprašanje čim prej reši in da 
nam tudi tovariš začne pomagati pri izpo
polnjevanju nas samih. 

Od organizacije pa tudi pričakujemo, da 
bo skrbela za praktične tečaje. V mursko
lendav.soboškem srezu smo se že pogovar
jale, da bi sekcija organizirala v počitnicah 
velik higienski tečaj za tovarišice iz vseh dru
štev. Zdi se mi, da bi naša društva dobila 
mnogo zavednih člane>v, če bi začela delati v 
tem smislu. Želja po izobrazbi je v nas vseh 
velika in tu bi se moralo začeti delo naše 
organizirane skupnosti. 

Seveda pa je prva dolžnost banovine in 
elržave, da z različnimi tečaji sedaj pri nas 
nadomesti zamujeno. 

To je le nekaj misli o našem življenju, 
tovarišice bodo še s svojim opazovanjem lah
ko odkrile marsikaj, koristno za nas vse pa 
bo, če bodo vse razmišljale, kako bi se vsa 
ta boleča mesta elala e>zdraviti. 


